

## Avis

### 16. Updated Patent Correspondence Procedures

For the purposes of subsections 5(2) and 54(1) of the *Patent Rules*, the address for the Patent Office and the Commissioner of Patents is:

Canadian Intellectual Property Office  
Place du Portage I, 3rd Floor  
50 Victoria Street  
Hull, Quebec  
K1A 0C9  
Tel: (819) 997-1727

For the purposes of subsections 5(4) and 54(3) of the *Patent Rules*, the following are the designated establishments or offices to which correspondence addressed to the Commissioner of Patents may be delivered:

- 1) The Registered Mail Service of Canada Post
- 2) Industry Canada  
Journal Tower South  
365 Laurier Avenue West  
Ground Floor  
Ottawa, Ontario K1A 0C8  
Tel.: (613) 990-4582
- 3) Industry Canada  
5 Place Ville-Marie  
Suite 700  
Montreal, Quebec H3B 2G2  
Tel.: (514) 496-1797
- 4) Industry Canada  
151 Yonge Street, 4th Floor  
Toronto, Ontario M5C 2W7  
Tel.: (416) 973-5000
- 5) Industry Canada  
Canada Place  
9700 Jasper Avenue, Suite 725  
Edmonton, Alberta T5J 4C3  
Tel.: (780) 495-4782
- 6) Industry Canada  
Library Square  
300 West Georgia Street, Suite 2000  
Vancouver, B.C. V6B 6E1  
Tel.: (604) 666-5000

### 16. Mise à jour des procédures concernant la correspondance pour les brevets

Aux fins des paragraphes 5(2) et 54(1) des *Règles sur les brevets*, l'adresse qui suit correspond à celle du Bureau des brevets et du bureau du commissaire aux brevets:

Office de la propriété intellectuelle du Canada  
Place du Portage I, 3<sup>e</sup> étage  
50, rue Victoria  
Hull (Québec)  
K1A 0C9  
Tél. : (819) 997-1727

Aux fins des paragraphes 5(4) et 54(3) des *Règles sur les brevets*, les établissements ou bureaux suivants constituent les endroits désignés où peut être livrée la correspondance destinée au commissaire aux brevets:

- 1) Service du courrier recommandé de la Société canadienne des postes
- 2) Industrie Canada  
Immeuble Journal Sud  
365, avenue Laurier Ouest  
Rez-de-chaussée  
Ottawa (Ontario) K1A 0C8  
Tél. : (613) 990-4582
- 3) Industrie Canada  
5, Place Ville-Marie  
Bureau 700  
Montréal (Québec) H3B 2G2  
Tél. : (514) 496-1797
- 4) Industrie Canada  
151, rue Yonge, 4<sup>e</sup> étage  
Toronto (Ontario) M5C 2W7  
Tél. : (416) 973-5000
- 5) Industrie Canada  
Place du Canada  
9700, avenue Jasper, bureau 725  
Edmonton (Alberta) T5J 4C3  
Tél. : (780) 495-4782
- 6) Industrie Canada  
Library Square  
300, rue Georgia Ouest, bureau 2000  
Vancouver (Colombie-Britannique) V6B 6E1  
Tél. : (604) 666-5000

## Notices

In accordance with Section 8.1 of the Patent Act and for the purpose of subsections 5(6) and 54(5) of the Patent Rules, correspondence addressed to the Commissioner of Patents may be sent by facsimile to the following facsimile numbers:

(819) 953-CIPO (953-2476) or  
(819) 953-OPIC (953-6742)

In accordance with Section 8.1 of the Patent Act and for the purpose of subsection 5(6) of the Patent Rules, correspondence addressed to the Commissioner of Patents for filing patent applications may be sent electronically via the Industry Canada web site at the following addresses:

[https://strategis.ic.gc.ca/sc\\_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/engdoc/pt\\_filing\\_form-e.html](https://strategis.ic.gc.ca/sc_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/engdoc/pt_filing_form-e.html); or in French to: [https://strategis.ic.gc.ca/sc\\_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/frndoc/pt\\_filing\\_form-f.html](https://strategis.ic.gc.ca/sc_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/frndoc/pt_filing_form-f.html).

Any other correspondence addressed to the Commissioner of Patents relating to applications and patents (e.g. fee payments, registering documents, requesting national entry of an international application) may be sent electronically via the Industry Canada web site at the following addresses:

[https://strategis.ic.gc.ca/sc\\_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/engdoc/pt\\_correspondence-e.html](https://strategis.ic.gc.ca/sc_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/engdoc/pt_correspondence-e.html); or in French to: [https://strategis.ic.gc.ca/sc\\_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/frndoc/pt\\_correspondence-f.html](https://strategis.ic.gc.ca/sc_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/frndoc/pt_correspondence-f.html).

The document presentation requirements related to Patent Rules 68, 69 and 70 apply to electronically submitted correspondence, including facsimile. The acceptable file format for documents submitted electronically via Industry Canada web site, such as assignments or specifications are: multi-page TIFF CCITT Group 4, Black and White, at 300 DPI or in PDF format except for sequence listings which have to be provided in both a multi-page TIFF or PDF file and in an ASCII file. Documents received electronically that do not meet these requirements will have to be replaced and submitted in an acceptable format.

In accordance with the above:

- Mail intended for the Patent Office and delivered, during business hours, to CIPO's offices in Hull will be accorded the date of reception by CIPO.
- Mail intended for the Patent Office and delivered, during business hours, to one of Industry Canada's regional offices listed above, will be considered to be received on the date of reception in that office, only if it is also a day on which CIPO's offices in Hull are open. Mail delivered to a regional office on a day

En application de l'article 8.1 de la Loi sur les brevets et aux fins des paragraphes 5(6) et 54(5) des Règles sur les brevets, toute correspondance à l'intention du commissaire aux brevets peut être transmise par télécopieur aux numéros ci-dessous:

(819)953-CIPO (953-2476) ou  
(819)953-OPIC ((53-6742)

En application de l'article 8.1 de la Loi sur les brevets et aux fins du paragraphe 5(6) des Règles sur les brevets, toute correspondance à l'intention du commissaire aux brevets pour le dépôt de demandes de brevet peut être transmise électroniquement en accédant au site internet d'Industrie Canada aux adresses suivantes:

[https://strategis.ic.gc.ca/sc\\_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/frndoc/pt\\_filing\\_form-f.html](https://strategis.ic.gc.ca/sc_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/frndoc/pt_filing_form-f.html); ou en anglais à : [https://strategis.ic.gc.ca/sc\\_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/engdoc/pt\\_filing\\_form-e.html](https://strategis.ic.gc.ca/sc_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/engdoc/pt_filing_form-e.html).

Toute autre correspondance à l'intention du commissaire aux brevets concernant des demandes ou brevets (p.ex. paiements de taxes, enregistrement de documents, demande d'entrée dans la phase nationale d'une demande internationale) peut être transmise électroniquement en accédant au site internet d'Industrie Canada aux adresses suivantes:

[https://strategis.ic.gc.ca/sc\\_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/frndoc/pt\\_correspondence-f.html](https://strategis.ic.gc.ca/sc_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/frndoc/pt_correspondence-f.html); ou en anglais à : [https://strategis.ic.gc.ca/sc\\_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/engdoc/pt\\_correspondence-e.html](https://strategis.ic.gc.ca/sc_mrksv/cipo/patbrev-filing/application/engdoc/pt_correspondence-e.html).

Les exigences ayant trait à la présentation des documents stipulés dans les article 68,69 et 70 des Règles sur les brevets s'appliquent à la correspondance transmise électroniquement, incluant par télécopieur. Le format acceptable pour les documents transmis électroniquement par le site internet d'Industrie Canada, tels les cessions ou mémoires descriptifs, est: le format TIFF CCITT Groupe 4, multi-pages, 300 PPP, noir et blanc ou le format PDF. Le listage des séquences devra toutefois être présenté dans le format multi-pages TIFF ou PDF et également en fichier ASCII. Les documents transmis électroniquement qui ne répondent pas à ces exigences devront être remplacés et soumis dans un format acceptable.

Conformément à ce qui précède:

- Le courrier destiné au Bureau des brevets et livré, durant les heures d'ouverture, aux bureaux de l'OPIC à Hull se verra attribuer la date de réception à cet endroit.
- Le courrier destiné au Bureau des brevets et livré, durant les heures d'ouverture, à un des bureaux régionaux d'Industrie Canada figurant sur la liste plus haut, se verra attribuer la date de réception au bureau régional en question, si et seulement si, à cette date, les bureaux de l'OPIC sont ouverts à Hull. Si à cette

## Avis

when CIPO's offices in Hull are closed will be considered to be received on the next working day for CIPO. If, for example, mail intended for the Patent Office is delivered to Industry Canada's regional office in Toronto on June 24, it will not be considered to be received on June 24 as this is a day on which CIPO's offices in Hull are closed. Mail delivered to regional offices outside of Quebec on June 24 will be considered to be received on the next working day for CIPO.

- Mail intended for the Patent Office and delivered through Canada Post's Registered Mail Service will be considered to be received on the date stamped on the envelope by Canada Post Corporation, if it is also a day on which CIPO's offices in Hull are open. If the date stamp on the Registered Mail is a day when CIPO's offices in Hull are closed, the mail will be considered to be received on the next working day for CIPO.

- Mail intended for the Patent Offices and delivered, by electronic means of transmission, including facsimile, will be considered to be received by the Commissioner on the day that it is transmitted if received before midnight, local time at the Patent Office in Hull. When the Patent Office is closed for business, correspondence received on that day will be considered to be received on the next working day.

General information may be obtained at CIPO Headquarters in Hull, Quebec:

Telephone: (819) 997-1936  
Facsimile: (819) 953-7620  
Internet: <http://cipo.gc.ca>

date, les bureaux à Hull sont fermés, le courrier livré aux bureaux régionaux se verra attribuer comme date de réception à l'OPIC la date du prochain jour ouvrable. Par exemple, le courrier destiné au Bureau des brevets et livré le 24 juin au bureau régional d'Industrie Canada à Toronto ne se verra pas attribuer la date de réception du 24 juin puisque les bureaux à Hull sont fermés à cette date. Donc, le courrier livré le 24 juin aux bureaux régionaux à l'extérieur du Québec aura comme date de réception à l'OPIC la date du prochain jour ouvrable.

- Le courrier destiné au Bureau des brevets et livré par courrier recommandé, service offert aux comptoirs postaux de la Société canadienne des postes, se verra attribuer la date timbrée sur l'enveloppe par la Société canadienne des postes, à condition qu'à cette date les bureaux à Hull soient ouverts. Si les bureaux à Hull sont fermés, le courrier se verra attribuer comme date de réception à l'OPIC la date du prochain jour ouvrable.

- Le courrier destiné au Bureau des brevets et livré par mode de transmission électronique, incluant par télécopieur, est réputé reçu par le commissaire, le jour où il a été transmis avant minuit, heure locale, au Bureau des brevets à Hull. Si la correspondance est transmise électroniquement un jour où le Bureau des brevets est fermé au public, elle est réputée reçue le jour ouvrable suivant.

Des renseignements généraux peuvent être obtenus à l'administration centrale de l'OPIC, à Hull (Québec).

Téléphone : (819) 997-1936  
Télécopieur : (819) 953-7620  
Internet : <http://opic.gc.ca>